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انیمیشن در 

کشور ما این قدر 

بودجه کم دارد 

که برای خود 

تولید بودجه کم 

می آید؛ چه برسد 

به اینکه بخواهند 

رقمی را برای 

دوبله با حضور 

بازیگران مشهور 

کنار بگذارند. 

این کمی 

پیچیده است 

و ما خودمان 

هم از آن دوری 

کردیم؛ چون 

آن وقت مجبور 

بودیم خیلی 

از بودجه مان 

را بدهیم پای 

ستاره هایی که 

می خواهند 

صدا بگیرند؛ 

درصورتی که 

تصویر و اجرای کار 

برایمان خیلی 

مهم تر بود

نکته مشــترک بین بیشتر فیلم های 
جشــنواره چهــل ودوم فیلــم فجر 
خســته کننده بودن و زمان ملال آور 
فیلم هاســت. همیشــه از فیلمنامه 
به عنوان بزرگ ترین ضعف و مشکل 
سینمای ایران نام برده شده و به نظر 
می رسد امســال این مشکل بیش از 
پیش خود را به رخ می کشــد. انگار 
پاشنه آشیل همیشــگی دست بردار 
سینمای ایران نیست. ایراد مهم دیگر، 
زمان طولانی بیشتر فیلم هاست که 
باعث می شود بسیاری از تماشاگران 
پس از مدتی خسته شــده و سالن را 

ترک کنند.
در بین فیلم های جشــنواره امسال 
فیلم نوستالژیک و احساسی تابستان 
همان سال )محمود کلاری( به لحاظ 
قاب بنــدی و زیبایی شناســی جزو 
فیلم های درجه یک امسال است اما 
همین فیلم با وجود زمــان زیادش 
برخی از پرســش های طرح شده در 
طول فیلم را بی پاســخ می گذارد. با 
اینکه عطا در پایان سرنوشت عمه و 
پســرعمه و مادربزرگش را می گوید 
اما درنهایت متوجه سرنوشــت پدر 
و مادرش نمی شــویم. آیــا پدرش 
آدم فروشــی کرده یا نه؟ مادرش بعد 
از تبعید پدرش چــه کرده؟ در طول 
نمایش فیلم در سالن اصلی جشنواره، 
به سبب زمان طولانی فیلم، تعدادی 
از تماشاگران سالن را ترک کردند که 
در طول جشنواره تقریباً در مورد تمام 
فیلم ها تکرار شــد. بهشت تبهکاران 
)مسعود جعفری جوزانی( که ظاهراً 
تدوین شده از مجموعه ای تلویزیونی 
ا ســت، با وجود زمــان طولانی اش، 
از لحــاظ جذابیت های داســتانی و 
خلق موقعیت دراماتیک خیلی زود 
خسته کننده می شود. برخی از روابط 
و واکنش ها هم الکــن می مانند. چرا 
فروغ و ســایر کارگران شرکت نفت 
حســن جعفری را می بخشند؟ مثلا 
بین فــروغ و یکی از وکلای حســن 
جعفری چه رابطه ای وجود داشت که 
در انتها با هم قرار می گذارند و وکیل 
او را به اســم کوچک صدا می کند؟ 
کاش روی فیلمنامه وقــت و انرژی 
بیشتری صرف می شد که فیلمی در 
این استانداردهای تولیدی ضعف قصه 
نداشته باشد. حتی انیمیشن شمشیر 
و اندوه که به لحاظ گرافیک و کیفیت 
تصویری به انیمیشن های روز دنیا پهلو 
می زند، فاقد انسجام فیلمنامه است و 
این درد بی درمان سینمای ایران در 
این فیلم هم نمود دارد. حتی با اینکه 
زمان آن خیلی طولانی نیست اما در 
بعضی بخش ها خسته کننده می شود. 
تا اواســط فیلم هم طول می کشــد 
بفهمیم در چه دوره و زمانه ای هستیم 
و انگیزه آدم ها چیســت. با وجود این 
تلاش گروه سازنده برای باورپذیری 

داستان شان قابل تقدیر است.

نشســت خبری فیلــم آســمان غرب با 
یادی از بیتــا فرهی، حضــور تعدادی از 
فرمانده هان ارتش، فرزندان شهدا و ادای 
احترام به شهید شــیرودی و همرزمانش 
برگزار شــد. در هفتمین روز جشنواره، 
فیلم آســمان غرب به کارگردانی محمد 
عسگری با پرداخت به رشادت های شهید 
علی اکبر شــیرودی در ســینمای رسانه 
با حضــور تعــدادی از فرماندهان ارتش 
رونمایی شــد. این فیلم با بــازی میلاد 
کی مرام، کریم امینی و امیرحسین آرمان 
با استقبال مخاطبان در برج میلاد همراه 
شد. در ابتدای نشســت خبری این فیلم 
که بعدازظهر چهارشــنبه، ۱8بهمن ماه 
در برج میلاد برگزار شد، یاد و نام زنده  یاد 
بیتا فرهی با حضور دختردایی این بازیگر 
گرامی داشــته شد. ســپس محمدرضا 
مقدسیان با اشاره  به برخی اظهارنظرها در 
نشست های روزهای اخیر جشنواره درباره 
تعداد فیلم های جنگی، لزوم ساخت این 
نوع فیلم ها و نیز ســاخت فیلم در سوریه 
به قهرمان فیلم آسمان غرب اشاره کرد و 
گفت در زمان جنگ ما تنها بودیم و کسی 

هم به ما کمک نکرد.
او از حاضران در نشست خواست تا به احترام 
شهید شــیرودی بایســتند و این شهید و 
فرمانده های ارتش را تشویق کنند. در ادامه 
حبیب والی نژاد )تهیه کننده این فیلم( گفت: 
ما سعی کردیم در حد توانمان بخشی از ایثار 
و فداکاری شهدا و فرماندهان ارتش و مردم 
کردســتان را مقابل ارتش بعث عراق نشان 
دهیم. وی افزود: 4سال قبل اردلان عاشوری 
یکی از دوستانم این طرح را برای من تعریف 
کرد ولی سرانجام امسال توانستیم فیلم را 
کلید بزنیم. ساخت این فیلم کار سختی بود 
و شگفتی های خودش را دارد اما اگر حمایت 
فرماندهان ارتش و دوستان هوانیروز نبود، 
امکان ساخت این فیلم فراهم  نمی شد. برای 
چنین کاری باید یک قرارگاه لجســتیک 
ساخته می شد و به دســتور امیر ارتش این 
امکان فراهم شد. محمد عسگری)کارگردان 
فیلم( نیز با بیان اینکه »در روزهای نخست 
جنگ تحمیلی یک حماســه  رقم خورد و 
تلاش کردیم تا آن را به تصویر بکشــیم.« 
گفت: من چند راه داشتم؛ یکی اینکه کتاب ها 
و فایل هــای صوتی باقی مانــده از آن زمان 
را مطالعــه کنم و دیگر اینکــه با همرزمان 
شــهید در آن زمان گفت وگو کنم. طی این 
گفت وگوها فانوس راه و مسیری که باید پیش 
می رفتم، برایم روشن شد و در جریان جزئیات 
آن روزها قرار گرفتم و به شــخصیت شهید 
شیرودی نزدیک شدم. حدود ۷0درصد این 
فیلم طبق واقعیت است . کار ما تاریخ نگاری 
نبوده و سعی کردیم داستان را دراماتیزه کنیم 
تا به زبان ســینما روایت شود. امیرحسین 
آرمان نیز که نقش شهید ادیبان را بازی کرده 
بود، درباره نقش خود گفت: شاید کلیشه ای 
باشد ولی این نقش بود که مرا انتخاب کرد. 
هرچه جلوتر رفتم زوایای این شــخصیت 
بیشــتر برای من نمایان شد. به برادر شهید 
قول دادم که  شأن این شهید را حفظ می کنم 

و امیدوارم که این اتفاق رخ داده باشد.

جای خالی داستان و 

هیجان در فیلمنامه ها

کوتاه تر از گزارشقاعده بازی

شاهین شجری کهن

به احترام 

شهید شیرودی

 نمایش فیلم »آسمان غرب«
 با استقبال مواجه شد

امسال انیمیشن »بچه زرنگ« تقریبا 60میلیارد تومان در گیشه فروخت و سال گذشته هم 2انیمیشن »پسر دلفینی« و »لپتو« به ترتیب 
23میلیارد و 600میلیون و 21میلیارد و 400میلیون تومان فروختند و نشان دادند که ساخت انیمیشن توجیه اقتصادی دارد. البته ساخت 
انیمیشن نسبتا بسیار پرهزینه است، اما حسین صفارزادگان یکی از 2کارگردان انیمیشن »ببعی« می گوید تولید انیمیشن در داخل کشور 
بسیار به صرفه است. »ببعی« انیمیشنی سینمایی است که از تلویزیون به سینما رسیده و مخاطبش کودکان هستند و صفارزادگان امیدوار 
است چنانچه اکران عمومی موفقی داشته باشند، سازمان اوج که سرمایه گذار این انیمیشن است، به ساخت قسمت دوم آن ترغیب شود. 

درباره انیمیشن »ببعی« با صفارزادگان که نخستین ساخته سینمایی اش را به فجر 42 آورده، گفت وگو کرده ایم.

 با توجه به اینکه تولید و پخش سریال همزمان جلو می رفته و 
طبعا بازخورد می گرفتید، این بازخوردها تأثیری روی جنبه های مختلف 

کارتان مثل داستان گویی و شخصیت پردازی داشت؟
بله، اصلا یکــی از نقاط قوت این مجموعــه این بود که مــا آنلاین بازخورد 
می گرفتیم و صداوسیما هم در بحث مخاطب سنجی به ما آمار روزانه می داد و 
خیلی جاها کمک مان می کرد. ما در فصل های دوم و سوم که شروع به نوشتن 
کردیم، بازنگری ای روی قســمت های قبل داشتیم و حتی سعی می کردیم 
با توجه به نیاز روز به موضوعات بپردازیم و همین باعث می شــد که بســیار 
تأثیرگذارتر باشیم؛ مثلا با شیوع کرونا در کشور ۳ قسمت داشتیم که با همین 
کاراکترها آموزش دادیم که در تعداد بازدیدهای تلوبیون در بین انیمیشن ها 
در صدر است. این مدل کاری خودبه خود باعث رشد مجموعه شد و تأثیرش 
را خیلی جدی گرفتیم و تا الان هم مجموعه ای به این شــکل تولید نشده و 

خودمان هم تجربه دومی به این شکل نداریم.
 تکنیک ساخت تان در سریال چه بود؟

دوبعدی کامپیوتری بود و در سینمایی سه بعدی است.
 در سریال، گروه تولید تان چندنفره بود که امکان ساخت و 

پخش توأمان داشتید؟
نزدیک به 40نفر در اجرای سریال مشــغول به کار بودند، ولی این را درنظر 
بگیرید که شبکه کودک بســیار حامی بود و کمک می کرد که مستمر روی 

تولید کار کنیم.
 در سریال مخاطب تان گروه سنی خردسال بود، ولی قاعدتا در 

نسخه سینمایی مخاطب بزرگ تر را مدنظر داشتید.
در نسخه ســینمایی به مخاطب کودک توجه کردیم و نگاه مان این بود که 
مخاطب خردسالی که در سال های قبل داشت کار را تماشا می کرد، حالا بزرگ 
شده و وارد گروه سنی کودک شده و سعی کردیم مخاطب  و جهان داستانی و 

کاراکترمان را حفظ کنیم.
 انیمیشن های موفق خارجی، جدا از گرافیک و 
تصویر باکیفیت، فیلمنامه های خوب و جذاب 

دارند. فیلمنامه »ببعی« چه 
روندی را طی کرد؟

نویســنده فیلمنامه، آقای اخوان، جزو نویسندگان سریال هم بود و این ناصر احدی
نخستین تجربه سینمایی ایشــان بود و طبیعتا چالش های خاص خود 
را داشت. ســعی کردیم در پیش تولید همه ضعف های کار را دربیاوریم 
که وقتی رفتیم ســراغ تولید به مشــکل برنخوریم. انیمیشــن یکی از 
سختی هایش این است که اصلا بازگشت ندارد و هر اشتباهی که انجام 

بدهید تا آخرش دیگر اشتباه است.
 یعنی چی؟

روند تولید انیمیشن این قدر سخت، طولانی و پرهزینه است که شما اصلا 
اجازه بازگشت ندارید. هزینه ای که برای نما به نمای انیمیشن می شود 
اینقدر بالاست که حتی اگر اشتباهی شود، نهایتا باید در دوبله اصلاح شود. 
این است که در نوشتن فیلمنامه کار خیلی سختی داشتیم و همزمان با 

نوشتن تصویرسازی کار هم انجام می شد.
 یکی دیگر از جنبه های مهم انیمیشــن، دوبله است. 
در مقطعی که ساخت انیمیشن سینمایی در ایران شروع شد و 

کارهایی مثل »تهران 1500« تولید شد، تمایل زیادی 
به استفاده از بازیگران مشهور سینما برای دوبله کار 
وجود داشت که بعد از چند تجربه ناموفق، استفاده 
از دوبلوران حرفه ای به بازیگران مشــهور ترجیح 

داده شد.
این موضوع برمی گردد به بودجــه و تهیه کنندگی کار. 
انیمیشن در کشور ما این قدر بودجه کم دارد که برای خود 
تولید بودجه کم می آید؛ چه برسد به اینکه بخواهند رقمی 
را برای دوبله با حضور بازیگران مشهور کنار بگذارند. این 
کمی پیچیده است و ما خودمان هم از آن دوری کردیم؛ 
چون آن وقت مجبور بودیم خیلی از بودجه مان را بدهیم 
پای ستاره هایی که می خواهند صدا بگیرند؛ درصورتی که 
تصویر و اجرای کار برایمان خیلی مهم تر بود. ما از صدایی 
که به کار می خورد استفاده کردیم؛ حتی اگر ناشناخته بود، 

ولی روی کار بهتر می نشست.
 شما و میثم حسینی که کارگردان »ببعی« 

بودید، چطور همکاری می کردید؟
در کارهای خارجی هم نگاه کنید، کارگردان های انیمیشن 
معمولا 2نفر هستند. خیلی کم پیش می آید که کارگردان 
خیلی خبره ای مثل تیم برتون باشد که نامش تک در تیتراژ 
بخورد. 2کارگردان در انیمیشن کاملا روال است. تقسیم 

کار هم همیشه براساس مسائل فنی و هنری 
است. کسی که می خواهد اجرای انیمیشن 

را انجام دهــد باید این قدر 

بر مسائل کارگردانی مسلط باشــد که وقتی رفت در دل کار اشتباهی 
رخ ندهد. در کار ما هم مســائل روایی با من بود و مسائل فنی و اجرایی 

با آقای حسینی.
 تولید انیمیشن با هزینه زیادی که دارد در کشور به صرفه 

است؟
هزینه سریال انیمیشــن 2D ژاپنی دقیقه ای ۱20هزار دلار است؛ یعنی 
هزینه تولید یک قسمت 20دقیقه ای های کوالیتی بالای یک میلیون دلار 
است. تازه با این عددها انیمیشن سینمایی تولید نمی کنند. استاندارد هزینه 
تولید انیمیشن سینمایی 90-80دقیقه ای در اروپا 8 تا ۱0میلیون دلار 
است؛ درصورتی که در ایران 500هزار دلار است و وقتی تا یک میلیون دلار 
صحبت می شود، جوانب تولید کار ازجمله تبلیغات است و این طور نیست 
که همه این رقم صرف پروسه تولید شود. صرفه اقتصادی تولید انیمیشن در 
کشور بسیار بالاست؛ این قدر که سرویس های تولید انیمیشن هند و چین به 

ما سفارش می دهند که شبیه کار خودشان تولید انجام دهیم.
 از نظر نیروی انســانی متخصص هم این 

توانایی وجود دارد.
الان هر ســال نصف نیروهای انیمیشــن مسافر خارج 
از کشور هستند. هزینه تولید به شــدت پایین، توانایی 
 بچه ها بسیار بالا و ســفارش داخلی به شدت کم است.

۷0-60درصــد بچه هــای انیمیشــن ایرانــی بــرای 
سرویس های خارجی کار می کنند. درآمد یک انیماتور 
در کار خارجی  ماهی ۷0-60میلیون تومان است، ولی در 

ایران       ۳0-20میلیون تومان می شود.
 در روزهای گذشته، فیلم را همراه مردم در 

سینماها دیدید، بازخوردها چطور بود؟
در سینما »رایگا« فیلم را با بچه ها دیدیم و خیلی جذاب 
بود. دیدن شور و شــوق و حس بچه ها، با توجه به اینکه 
ببعی را می شناختند و آن را در یک داستان دیگر و جهان 
داســتانی جدید می دیدند، خیلی جذاب بــود. خودم از 

بازخورد بچه ها ذوق زده شدم.
 اگر بعد از جشنواره اکران موفقی داشته 

باشید، »ببعی 2« هم در کار خواهد بود؟
موقعی که در حال تولید »ببعی« بودیم به قسمت دوم فکر 
کردیم و حتی طرحش هم آماده است، ولی خب، همه اینها 
به اکران عمومی برمی گردد که بازگشت 
سرمایه داشته باشیم که بتوانیم 
کارفرما را به تولید قسمت 

دوم ترغیب کنیم.

حسین صفارزادگان، کارگردان »ببعی« از تجربه اش در ساخت این انیمیشن می گوید 

بیشتر از صداپیشه، کیفیت تصاویر برایمان مهم بود

 »ببعی« نخستین انیمیشــن سینمایی شماست، اما 
قبلا برای تلویزیون انیمیشن ساخته بودید. چطور به انیمیشن 

علاقه مند شدید؟
رشته تحصیلی من هنرهای تجسمی اســت، اما خیلی به انیمیشن 
علاقه مند بودم و با توجه به نزدیکی رشته ام به انیمیشن، وارد انیمیشن 
شدم. حدودا از ســال ۱۳82کارم را در انیمیشن شروع کردم و تا الان 
اســتودیوی ما نزدیک به 9-8هزار دقیقه انیمیشن برای شبکه های 
مختلف تلویزیونی تولید کرده که از مهم ترین هایشان »ببعی«، »آرمن« 

و »اتل متل یه جنگل« و »حسنا کوچولو« بوده است.
 قبل از انیمیشن سینمایی »ببعی«، شما سریال »ببعی« 
را در شبکه کودک ســاخته بودید. مثل خیلی از انیمیشن های 
سینمایی که از تلویزیون به ســینما می آیند، شما هم این کار را 

کردید، اما این اتفاق چطور افتاد؟
مجموعه »ببعی« تقریبا 208قســمت بود که تولیدش یک سال، 
یک سال و نیم طول کشید و همزمان با تولید، پخش از شبکه را هم 
داشتیم؛ یعنی از قسمت 52به بعد رفتیم روی آنتن و تقریبا به موازات 
تولید پخش داشتیم. از همان فصل اول، »ببعی« جزو پرمخاطب ها 
شد و در سال اول، خود کاراکتر ببعی جزو ۱0کاراکتر محبوب بچه ها 
از بین کاراکترهای خارجی و داخلی شــد. برای نخســتین بار یک 
انیمیشن ایرانی بین ۱0انیمیشن پربیننده شبکه کودک وارد شد. 
سال دوم، پربازدیدترین برنامه شد؛ آن هم نه فقط بین انیمیشن ها، 
بلکه بین همه برنامه های خردسال و کودک. امسال هم با اینکه دارند 
قسمت های قبل را تکرار می کنند، بین رده های اول تا سوم برنامه های 
پربیننده بوده است. با اشتیاقی که مخاطبان مان داشتند و از یک جایی 
به بعد در تلوبیون و آپارات مخاطب ثابت پیدا کردیم و به این نتیجه 
رسیدیم که شاید اگر سینمایی اش تولید شود، این محبوبیت ادامه 

پیدا کند و با توجه به حمایت مخاطبان تصمیم به ساخت نسخه 
سینمایی گرفتیم.


